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Roda de Premsa 

Incidència de les mesures de contenció del dèficit 

públic sobre les Oficines de Farmàcia 

 

1. Introducció i primera xifra 

 

Bon dia, el motiu de la convocatòria d’aquesta roda de premsa és fer públiques 

les conseqüències a curt i llarg termini dels 2 reials decrets aprovats pel Govern 

estatal per a la retallada de la despesa sanitària i que afecten directament a la 

farmàcia i al mon del medicament en general. 

 

Les mesures decretades pel Govern suposaran una pèrdua de 75 milions 

d’euros per a les farmàcies catalanes, que afectaran de forma indiscriminada, 

sense tenir en compte la situació de les farmàcies amb menys recursos, que en 

molts casos són imprescindibles per poder oferir un servei tan extens i capil�lar 

com l’actual, i que tindran dificultats importants per resistir l’efecte de les 

mesures.  No existeix cap proporcionalitat en les mesures, que afectaran més a 

les farmàcies més petites. 

 

 

2. Context històric 

 

Aquestes mesures recauen sobre un col�lectiu reiteradament afectat per 

retallades de preus i de marges que s’han anat assumint amb actitud 

responsable, tot i tenir uns dels preus dels medicaments més baixos de l’entorn 

europeu. Amb preus que fins i tot poden fer desconfiar a alguns usuaris: com 

pot ser que una capsa de paracetamol sigui més barata que una de xiclets? 

 

L’evolució de la disminució dels marges des de l’any 2000 ha estat del 20%. 
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En aquest context de contracció, la farmàcia ha tingut un paper cabdal en la 

introducció i acceptació dels medicaments genèrics, que ha estat una eficaç 

eina de contribució a la sostenibilitat del sistema. L’aposta pel sistema de 

genèrics ha representat que quasi el 26% de les dispensacions són d’aquests 

medicaments. En canvi en altres Comunitats autònomes que no han apostat 

decididament per aquest tipus de polítiques, tenen un preu mig per dispensació 

superior al de Catalunya. Per tant, la farmàcia catalana que ja ha fet els deures, 

rep amb la mateixa força les mesures implementades a tot l’estat. 

 

A més a més la farmàcia ha invertit amb un esforç econòmic importantíssim en 

projectes com el de recepta electrònica per respondre a les necessitats de la 

realitat sanitària del país. 

També cal tenir present el desenvolupament que venen fent les farmàcies en 

moltes iniciatives i serveis complementaris com són els programes d’educació 

sanitària, els programes de detecció d’infecció per VIH, els programes de 

detecció precoç de càncer de colon o els sistemes individualitzats de 

dosificació. 

Durant els darrers 10 anys en aquest entorn de contenció, la farmàcia no ha 

dubtat en apostar per la qualitat dels seus serveis. Com a moneda de canvi 

s’han dictat dos reals decrets lleis de forta incidència. 

 

 

3. Repercussions immediates  

 

Pel que fa a repercussions immediates d’aquestes mesures, les farmàcies 

lamentablement es veuran abocades a fer canvis que poden afectar el servei 

que ofereixen als usuaris i aquesta disminució dels recursos tindrà 

inevitablement conseqüències negatives:  

 

1. Difícilment es podran mantenir els actuals llocs de treball en un sector 

com l’oficina de farmàcia que ha estat generador de treball. Es calcula 

que les mesures del Govern poden fer perdre un lloc de treball per 

farmàcia. 
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2. Les farmàcies no podran mantenir els stocks actuals i no podran 

comptar amb els mateixos serveis de distribució. Avui podem aconseguir 

un medicament al moment i, si no el tenen, me’l porten en 4 hores, això 

està en risc en aquests moments. 

 

3. Insistirem en que s’hauran de racionalitzar els serveis d’urgència. No 

es podran oferir els serveis de guàrdia tal i com els coneixem ara; 

sempre han estat deficitaris però ara seran insostenibles. 

 

4. La continuïtat de Projectes com el de recepta electrònica no serà viable 

amb el model de finançament actual. 

 

 

4. Conseqüències a llarg termini. Crida a la responsabilitat política. 

 

Pel futur necessitem un marc d’estabilitat en el sector del medicament. 

 

La manca de decisió per implantar polítiques de reforma al sistema públic de 

salut durant els anys de creixement econòmic ha provocat que ara es decretin 

a corre cuita mesures poc equilibrades que incideixen en reiterar negativament 

en l’àmbit del medicament. És decebedor patir les conseqüències de la manca 

de decisió dels qui tenen les eines a les mans i no les utilitzen, ni a temps ni en 

les formes adequades. 

 

Creiem que és necessari i urgent l’establiment d’un pacte per la sanitat que 

passi per sobre de colors polítics, d’interessos electorals i que afronti el repte 

de fer sostenible un sistema sanitari com el que tenim, que és apreciat pels 

ciutadans i els professionals que hi treballen. 

 

No es poden tornar a eludir les responsabilitats de la reforma del sistema 

sanitari públic per després, quan hi ha dificultats, caure un cop més en la 

mesura fàcil d’actuar sobre el sector del medicament, que ja ha superat el límit 

assumible. 
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Les nostres queixes no són alienes a la realitat del país, tots hem de fer un 

esforç, però ha de ser adequat a les nostres possibilitats reals per assolir-lo, i 

no pot posar en risc tot un sector sencer com el del medicament que fins ara ha 

estat generador de riquesa i llocs de treball a Catalunya, tant per la industria 

farmacèutica, la distribució farmacèutica com per les oficines de farmàcia. 

 

 

Barcelona, 26 de maig de 2010. 


